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ДИПЛОМАГ ХАРИЛЦАА ТОГТООСОН Hb

Б.СЭРЖАВ'

Бүгд Найрамдах Монгол Ард Упс, Япон улсын хооронд албан 
ёсны дипломат харилцаа тогтоох үил явц нь бага бус хугаиаа, хоёр 
талын ихээхэн хучин чармайлтыг шаардаж, хэд хэдэн у/иагилн тодорхой 
алхму5/Дыг дамжиж хэрэгжсэн нарийн төвөпэй аадаал байсэн юм. Хоёр 
орны хооронд албан ёсны харилнаа байгаагүи тухаин нохцелд хоёр 
тал янзбүрийн шугамаар холбоо харилиаа тогтоох тодорхой алхмуудыг 
хэрэгжуу/1ж байсан юм.Тухайлбал, 60-аад оны эхэн гэхэ/[ хоёр орны 
хооронд худалдааны харилцаа нэгэнт тогтож, жилээс жилд өргөжсөөр 
байсан хийгээд хоёр улсын Гадаад явдлын Яамд, эрдэм шинжилгээний 
байгуу/шага, Найрамдлын нийгэмлэг, Упаан загалмайн ни^тэмлэг зэрэг 
олон нийтийн байгууллагуудын шугамаар яриа хэлцэл хийж холбоо 
харилцаа тогтоож байлаа. Түүнчлэн хоёр улсын харилиааг хэвийн 
болгох санал санаачлагын тухайд л гэхэд 1956 оны аравд^гаар сарын 
19-нд Зөвлө/гг, Японы хооронд дипломат харилнааг сэргээсэн үйл 
явдлыг Монгол УЬс баяртайгаар хүпээн авчт 1957 онд БНМАУ-ын 
Засгийн газар өөрийн саналыг илэрхийлж байжээ. ЗСБЬГ<У, БНМАУ^ 
ын хамтарсан албан мэдээнд： “ЕНМАУ~ын Засгийн газар ЗХУ, Япон 
улсын хооронд дипломат харилиааг сэргээн тогтоосон явдалд баяр 
хүргэж, хоёр орны хоорондын харилнааг хэвийн болгох асуудлаар 
Япон улсын Засгийн газартай хэлэлцээ хийхэд бэлэн байгаагаа 
илэрхийлж байна” хэмээн мэдэедэж байсан зэрэг нь Мо】4гоп, Японы 
хооронд албан ёсны дипломат харитшаа тогтоох явдалд тус нэмэр 
болсон гэж үзэж болно.

Японы тал ч БНМАУ-тай дипломат харилцаа топоох саналыг 
60-аад оны эхнээс эхлэн удаа дараа тавьж байв. Анх 1961 оны 
тавдугаар сарын 8-нд Варшав дахь Япон улсын хэргийг тдо хамаарагч 
ноён Окада Монгол улсаас Полыпид суугаа Злчин сайдын Яамны 
нэгдүгээр нариин бичгийн дарга Санжмятавт w Манай хоёр орны 
хооронд албан ёсны хари/шаа тогтоох ёсгой, үүнд шийкэрлээд байх 
онц асуудал байхгүйи1 хэмээн хэлжээ. Түүний дараа 1961 оны 
зургадугаар сарын 5-нд мөн Варшав дахь Японы хэргииг тдо хамаарагч 
ноён Окада манай улсаас Польш улсад суугаа элчин сайд Бат-Очирт： 

-Япон, Монголын харилнааны асуугшыг таньтай <шбан бусаар

■ Б.Сэржав. ШУА-ийн Олон улс судлалын хүрээлэнгиин эрдэм шиютилгээний ахлах 
ажилтан, дэд профессор.
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ярилцах гэсэн юм. Танайх Японтой дипломат харилцааг тогтоож дайны 
байдлыг устгах санадтай байна гэж би Засгийн газартаа тавьж болох 
уу. Харин дайны байдалтай холбогдуулан танайх Японы та/ш ямар 
шаардлага тавих вэ2 хэмээн асууж байжээ.

Удалгуй 1961 оны зургадугаар сарын 23-нд Варшавт суугаа 
Япон улсын шинэ Элчин сайд Кавасаки, Монгол улсаас суугаа Элчин 
сайд Бат-Очирт хандан Япон улсын Засгиин газар БНМАУ-тай найрсаг 
харилцааг хөгжүүлэх бодаогын үүднзэс төлөөлөгчөө Монгол улсад хоёр 
сарын хугацаагаар явуулах хүсэлтэй байгаагаа илэрхийлж, уг 
төлөөлөгч/1иин томилолтын зорилго нь Монгол Улсын Засгийн газартай 
шууд холбоо тогтоох, хоёр ард түмний хоорондын харилнааг наашид 
гүнзгийрүүлэх сонирхлын улмаас танай орны байдалтай танилцах явдал 
болно хэмээн тайлбарлаж, хэд хоногийн дараа болсон уулзалт дээр

-Хоёр улсын хооронд иипломат харилцаа тогтоох асуудлыг 
Японы Засгийн газар юу гэж үздэгийг сонирхсон Элчин сайд Бат- 
очирт Япон улсын элчин сайд ноён Кавасаки

-Хоёр орны хооронд худалдааны харилцааг хөгжүүлэн, 
дипломат харилцаа тогтоох бодол бий. Монгол нь тусгаар тогтносон 
улс тул манай хоёр орны хооронд онцын бэрхшээл баихгүй3 хэмээн 
хариу/жээ.

Ийнхүү Япон улсын зүгээс манай улстай дипдомат харидцаа 
тогтоох асуу/шыг тавьж, 1961 оны тав, зургадугаар сард Варшав 
хотноо дипломат шугамаар хэдэн удаа уулзалт яридцлага явагдаж 
байсан ажээ.

Японы тал мөн саналаа дээрх үйл явдалтай нэгэн зэрэг Москвад 
суугаа манай улсын элчин сайдын яаманд хандан тавьсан байна. 1961 
оны зургадугаар сарын 21-нд Москвад суугаа Японы хэргийг түр 
хамаарагч Акира Шигэмицу БНМАУ-аас Москвад суугаа Элчин сайд 
С.Лувсантай уулзаж Японы Засгийн газар хоёр орны хоорондын 
харилцааны асуудлыг сонирхож байна. Монголын Засгийн газар энэ 
асуудлыг хэрхэн үзэж байгаа тухай судлан сонирхох, мөн танай орны 
хөгжил байдалтай танилцахаар тус хоёр орны харилнааны анхны 
алхам болгож Японы төлөөлөгчөөр хоёр хунийг Монго/ш очуулахыг 
хүсч байна гээд энэ асуудлаарх манай Засгийн газрын саналыг 
сонирхжээ.4

Дээрх саналын дагууЯпон улсын Засгийн газраас томилогдсон 
анхны элч Гаага дахь Японы ЭСЯ-ны гурав/зугаар нарийн бичгийн 
дарга Мутоо, Москва дахь Японы ЭСЯ-ны гурав/iyraap нарийн бичгийн 
дарга Акихо нарын хоёр даппомат 1961 оны аравдугаар сарын 1-ний 
өдөр Улаанбаатарт ирж, 23 хоног ажиллаад аравдугаар сарын 23-нд 
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Москва руу буцсан байна. Мутоо, Акихо нар манай оронд байхдаа 
Улаанбаатар хотын байдал, манай орны эдийн засгийн бүтээн 
байгуулалт, Монгол улсын гадаад харилцаа зэрэг бух)4й л талын 
ажиглалт судалгаа хийж, хөдөө явж узсэн нь тэдаий бичсэн тайлан 
и/гггэлээс тодорхой баина. Хоёр нарийн бичгиин дарга тайландаа： 
“Ажлын хувпастаи хятад ажилчид Улаанбаатар хотод газар сайгүй 
тааралдана. Тэд хотын орон сууц, зам гүүр зэрэг барилга байгууламж 
дээр ажидлаж байна. Хөдөө орон нугагт ч орон сууи барих, зам засвар, 
мод бэлгггэл, ачаа тээвэр зэрэгт ажиллаж буй хүмүүсиин ихэнх нь хятад 
ажиттчид байна, монголчууд өөрсдөө тийм ажлыг хийдзггуй бололтойп5 
гэхчлэн бичсэнийг Токио Их сургуулийн профессор Это Шинкичи 
хожим Монголд аялсан замын тэмдэглэлдээ иш татаж бичжээ. Мутоо, 
Акихо нар нь Монголд байх хугацаандаа Монгол экспортын дарга 
Иэрэнсанжаатай уулзаж хоёр орны хоорондын худалдааня асуудлаар, 
ГЯЯ-ны хэвлэлиин хэ/ггсийн дарга Эрдэмбилэгтэй хоёр орны 
харилцааны асуудлаар ярилнжээ.6

Монгол Японы хооронд албан ёсны дипломат харилцаа тогтоох 
тухай 60-аад оны эхнээс ингэж ажил хэрэгчээр яригдсан боловч асуудал 
саадгуй шии/хвэрлэгдэхэд удаан хугацаа шаардагдсан юм. Харилнаа 
хэвийн болоход дайны төлбөриин асуудал гол саад болж байлаа.

Япон улс нь Сан Франиискогийн Энхийн Гэрээний дагуу Японы 
арми дайн өдүү/тж, эзлэн түрэмгийлсэн yzic орнуудад дайны төлбөр төлөх 
үүргийг хүлээсэн юм. Япон улс 1955 оноос Бирмд 72 1эрбум иений 
дайны төлбөрииг телж эхэлснээр Энхийн Гэрээгээр хү/гээсэн үүргээ 
бие/туулэх анхны алхмаа хийж, 1976 оныг /гуустал Зүун өмнөд Азийн 
Бирм, Филиппин, Индонез, Өмнөд Вьетнамд нийт 364 тэрбум 340 
сая иений төлбөрийг тө/тжээ. Түүнээс гадна даины төлбөрииг эдайн 
засгийн хамтын ажиллагааны хэлбэрээр хзрзгжүүлж 1959-1977 онд 
Zlaoc, Камбож, Бирм, Өмнөд Солонгос, Малайз, Сингащгр зэрэг улсад 
166 тэрбум 780 сая иений эдиин засгийн хамтын ажиллагааг явуулжээ.7 
Төлбөр нэхэмжлэгч орны санал хүсэлтийг судаасны үндсэн дээр Японы 
Засгиин газар дайны төлбөр, эдайн засгийн хамтын ажилпагааг бэлэн 
мөнгөөр бус, харин Японы хувийн үйлдвэр, компаниудад бэлэн мөнгийг 
шилжүүлж, тэдгэзр үйлдвэрүүд өөрийн бүтээгдэхүүн болон үйлчилгээг 
төлбөр хулээн авагч орнуудад шилжүүлэх замаар төлбөрийг хийсэн нь 
ихээхэн оншюгтой болжээ. Өөрөөр хэлбэл дайны тэлбөр, эдийн 
засгиин хамтын ажи/шагаа нь японы бүтээгдэхүүний экспортыг үлэмжхэ^ 
хэмжээгээр өсгөж, эдийн засгийн хамтын ажиллагаа нь гудо, далан зэрэ) 
барилга байгууламж, нахилгаан бараа угсрах аж үйлдвэрийн газруу；. 
автомашин, хөлөг онгоц зэрэг хүнд үйлдвэрийн б\ггээгдэхүүни 
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хэлбэрээр хэрэгжсэн нь Японы хүнд, химийн аж үшшвэрийн хөгжилд 
тээхэя тутиэц үзүүлжээ. Дайны төлбөр төлөх асуудлыг нэгд, тэдгээр 
орн^удтай хари/шаагаа хэвийн болгох, хоёрт. өөриин эдиин засгийн 
хөгжлийг урагш ахиулах, гуравт, төлбөр авагч орнуудтай худалдаа 
эдийн засгийн хамтын ажиллагааг тогтоон иаашид гүнзгиирүүлэхэд 
хамгийн оновчтой зөв ашиглаж чадсан ажээ.

Гадаад харидцааны яамны архивг хадгалагдан б^й баримг 
материалаас үзэхэд хоёр орны харилиааг хэвиин болгох яриа хэлцээ 
1965 оныг хүртэл түр завсарласан мэт харагдана. 1965 оны 
/юретдугээр сарын жээр Дугаржав тэргүүгэй манаи улсын худашшаны 
төлөөлөгчдийг Японд очиход Японы ГЯЯ^1ы Азийн газрын дарга Хара, 
орлогч дарга Камара, ажилтан Ханада нар хүлээн авч уу/вахдаа

-Манай хоёр орны хооронд худа/шааг улам өргөтгөх нь иаапшд 
улс төрийн харилиаа тогтооход алхам болох ёсгой. Улс төрийн 
харишаа тсятоохын өмнө смоуган соли/пюх? соёлын төрөл бүрийн өргөн 
харилнаа тоггоож хүмүүсийг харилиан явуулж байх нь зүйтж байна 
хэмээн санал боддоо илэрхиилжээ.

1966 оны наймдугаар сард Японы Парламентын гишүун 
Хасэгава Такэши тэргүүгэй 15 хүнгэй төлөөлөгчид Монгол улсад анх 
удаа айлчилсан нь иаашид харигшаа тогтооход чухал түлхэц болсон 
үйл явдал ботгакээ. Тэдгээр төлөөлөгчдийн бүрэддэхүүнд хамг ирсэн 
Японы ГЯЯ-ны Дорнод Европын орнуудын товчооны орлогч дарга 
М.Акихо, ГЯЯ-ны /мпломат М.Ханада нар Монгол улсын ГЯЯ-ны 
хоёрдугаар хэлтсийн дарга П .Цэрэнцоодолтой уулзаж хоёр орны 
хооронд хэвийн харилиаа тогтоох асуудлаар санал солилиож хэлэллээ 
хийжээ. Энэ уулзалтаар хоёр орны хооронд ямар нэг асуудал баихгүй 
(дайны баидал байгаагүй. иймээс даины төлбөрийн асуудап ч байхгүй) 
гэсэн үндсж дээр дипломаг харилцаа тогтооход Японы тал бэлэн байгаа 
юм гэдгийг мэ/етдсэн 6а манай тал хоёр орны хооронд нэгэнт баигаа 
асдашыг ший/шэрлэх нь зүйтэй юм гэсэн байр суурийг илэрхийлжээ. 
Паашид энэ асуудлаар Москва дахь Э/мин саид нар ярилцаж болох 
юм гэж тохиролижээ.8 Энэ уулзаяг нь хоёр орны хари/шааны асуудлаар 
Монгол. Японы ГЯЯ^дын албаны хумүүс уулзаж Засгийн газрын байр 
сууриа тайлбарласан анхны хэлэлнээ байсан юм.

Парламенгын гишүүн Т.Хасэгава тэргүүгэй уг төлөөлөгчид нь 
бас манаи улсад байгаа Японы о/влогдсон нэргүүдийн бу/ппийг эргэх 
зорилгоор ирсэн баив. 60-аад оны дунд үеэс олзлогдсон япон 
пэргүудийн бу/ппийг эргэх. төрөл төрөгсдийг нь Монгол улсад ирүүлэх 
хүсэлтийг Японы талаас олон удаа тавьж байсан юм. Туүхч, доктор 
Ц.Батбаярын бичсэнээс үзвэл 1945 оны арваннэг, арванхоёрдугаар 
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сард японы цэргийн олзлогдогсод нийт 12318 хүнииг Зөвло/ггийн Алс 
Норнодын цэргийн командлалаас Монголын засгийн газарг хүлээлогэн 
өгчээ. Тэдгээр нэргүүд Упаанбаатар, Сүхбаатар, Төв аймап- ихэвчлэн 
барилга дээр ажи/шаж байжээ. Хоёр жилийн х^гапаанд 1600 орчим 
хүн янз бүриин шалтгаанаар голдуу өвчнөөр үхэж үрэглсэн байна. 
Үлдсэн 10705 япон хүнийг Зөвлөлтийн талд 1947 оны аравд^гаар 
сард эргүүлэн хүлээ/пэж өгсөн байна.

1971 оны есдүгээр сард Монгол улсад ирсэн Япо]чы Засгийн 
газрын сайн санааны төлөөлөгч/шйн тэргүүн Накашима Монгол улсын 
ГЯЯ-ны саид Ринчинтэй уулзаж. ярилпах/ша “дэлхийн хоёр/цугаар даины 
дараа манай 13844 пэрэг энд ирсэн. Түүнээс Монголын талын 
сущалгаагаар 1612 хүну Японы талын судалгаагаар 1684 хун энд нас 
барсан гэж сонссон. Э/пээр нас барагсдын /ютроос 1566 нь 10 газарт 
булпшагдсан гэдгийг мэднэто9 гэжээ.

Японы олзлогдсон цэргийн асуудал нь Монгол, Японы 
харилиааг хэвийн болгох асуугшын хүрээнд хоёр талын хооронд олон 
yziaa яригдаж, Упаан загалмайн нийгэмлэгийн болон бусад шугамаар 
манаи тал төрөл төрөгсдийг нь ирүүлэх, булшийг хамгаалж арчлах 
зэрэг арга х^скээг авчээ.

Хоёр улсын хооронд дипломат харилцаа тоггоох тухай 
ас^удлыг 1967 оны үеэс эхлэн Москвад су^гаа Э/иин сайд нарын 
хэмжээнд нэлээд идэвхтэй шаргуу хэлэлиэж эхэлсэн нь архивг байгаа 
баримг материа/вдщаас тодорхой харагдана.

1967 оны з^ргадугаар сарын 5-нд Япон улсаас ЗХУ-д суугаа 
Элчин саид Т.Накагава БНМАУ-ын Э/1чин саид Н.Лувсзнчүлта4тэй 
уу/важ ^Японы Засгийн газар хоёр орны хооронд дипломат харилыаа 
тоггоох хусэатэй байна.Т^эхдээ хоёр орны хооронд хожим сүүлд эвгуи 
зүйл үлдээхгүйг эрмэлзэж байна. Иймээс харилцаа toi^toox тухай 
солилиох нопюо хоёр орны хооронд шийдвэрлжвэгүй байхгүй
гэж дурлах саналтай байна. Японы тал тус хоёр орны хооронд дайны 
төлбөриин асуудал байхгүи гэж үзэж байна. Харин танаи Засгийн газар 
тийм асуудал бий гэж үзэх бол энэ нь цаашдаа төвөгтзй л асуудал 
болох байх. Дээрх нь Японы Засгийн газар хоёр ор]ш хооронд 
найрам/хлын үндсэн дээр найрсаг харилиаа тогтооё гэсэн эрмэ/влэл 
дуүрэн байгаатай холбоотой юм. Иймд манай саналыг харга/вахыг 
танай Засгийн газарт хүсч байнал гэж Японы талын саналыг 
МЭДЭЕДЖЭЭ.10

1967 оны есдүгээр сарын 21-нд Москвад суугаа элчин сайд 
НЛувсанчү/пэм Японы элчин саид Т.Накагава-таи уу/важ, өнгөрсөн 
зургадугаар сарын 5-нд Япон Монголын хари/тааны талаар тавьсан 
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түүний саналд хариу болгож манай талын санаяыг мэдэг/1жээ. Үүнд：

-Монгол, Японы хооронд дипломат харилцаа тогтоох асуудаыг 
манай хоёр орны харидцааны шийдвэрлэгдээгүй байгаа зарим асуудал, 
тухаилбал даины төлбөриин асуудалтай заавал нэгэн зэрэг ший/звэрлэнэ 
гэж хойшлуулах хэрэгтүй юм гэж үзэж байсан манай бодлого хэвээр 
байна. Харин ёс төдии дайны байдалтай байгаа явдаыг юуны урьд 
эцэс боттгон арипгаж, /шпломат харилцаа тогтоогоод дайны төлбөрийн 
тухай асуудаыг байгаа туршлагыг харгалзан харилцан ойлголнох үндсэн 
дээр зохистойгоор ший/1вэрлэж болох юм гэж үзэж байна гээд дайны 
төлбөрийн асуу/иын тухаид хоёр орны эрх ашгиин үүднээс шийдвэрлэх 
ёстой. Гэхдээ уг асуу/иыг төлбөр, тусламж гэх мэт ямар нэгэн нэр томъёо 
хэрэглэхгүйгээр, шуугиан дэгдээлгүйгээр, хоёр талд тохиромжтой ямар 
нэг хэлбэрээр зохинуулан хэрэгжүүлж болох юм гэсэн санаагаар 
тайлбарласан байдаг.

Дээрх саналын хариу болгож ноён Т.Накагава Японы Засгийн 
газар Монгол улстай дипломат харилцаа тогтоохыг хүсч байна. Харин 
Японы Засгийн газар Япон Монготтын хооронд дайны төлбөрийн асуудал 
байхгүй гэж үзэж байгаа болохоор энэ талаар хоёр талын санал 
ялгаатай, зөрөөтэй байна. Хоёр орны хооронд харилцаа тогтооход 
манай тал бэлэн байгаа гэж бодож байна. Нөгөө талаар дайны 
төлбөрийг шийдвэрлэх арга замын талаар таны ярьсан зарим санаа 
бидэнд сонирхолтой байна. Жишээлэхэд, монголын сонирхож байгаа 
аль нэг здийн засгийн салбарт Японоос мэргэжилтэн явуу/тж ажиллуулж 
болох юм гэж хэлэх байна. Дипломат харилцаа тогтоосны дараа Японы 
Засгийн газар Монголтой дайны төлбөрийн хэлбэрээр бус, харин эдийн 
засгийн чин үнэнч хамтын ажи/шагааг хөгжүүлэх хүсэлтэй байгаа юм11 
гэжээ.

1968 оны хоёрдугаар сард Япон Монголын найрамдлын 
нийгэмлэгийг зохион байгуулах хуралд оролцохоор Японд хүрэлцэн 
ирсэн Монголын ЭТНБХ-ны Гүйнэтгэх Хорооны дарга Д.Адилбишийг 
Японы эрх баригч Либерал Ардчилсан намын суртал ухуулгын ажлыг 
эрхэлсэн дарга, Парламентын гишүүн Хасэгава (1966 оны наймдугаар 
сард олзлогдсон цэргүүдийн булш эргэхээр Монголд ирсэн Японы 
төлөөлөгчхмин тэргүун) хүлээн авч уулзаж хоёр орны харилцааг хэвийн 
болгох acyyziziaap яридцсан байна. Тэрээр ярихдаа

-Танай улсыгНҮБ-д элсэхэд Япон улсдэмжижбайсан. ...Даины 
төлбөрт 80 сая доллар Япон улс төлнө гэхэд маш хүнд шүү дээ. Үүнээс 
болоод манаи хоёр орны хооронд хэвийн харилцаа тогтоож чадахгүй 
байгаа юм. Харин дайны төлбөр гэхгүйгээр здийн засгийн янз бүрийн 
хэлбэрээр Япон улс танаид тусалж болох юм. Жишээлэхэд хөнгөлөлтгэй 
зээл олгох, хамтын хүчээр үйлдвэр завод барих, янз бүрийн салбарын 
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мзргэжлийн хүмуүс явуутлк танай ажилд туслах, танаи оюутаи сурагчид, 
ладлага хийх хүмүүсийг үнэ төлбөргүй сургаж өгөх, танай/( Япон улс 
экспортынхоо барааг хямдруулан худалдаж үнийг аажимд нөхөх гэх 
мэт янз бүрийн хэлбэр байж болох юм гэжээ.

1969 оны дөрөв, зургаа, найм/iyraap саруудад Москвад суугаа 
БНМАУ-ын Элчин сайд Н.Лувсанчүлтэм, Япон улсын элчин сайд 
Т.Накагава нар хоёр орны хооронд дипломат харилиаа тогтоох 
асуудлаар хэд хэдэн удаа уулзаж ярипцжээ. Япон улсын Засгийн газар 
БНМАУ-тай дипломат харилцаа тогтоох саналтаи байгаагаа дахин 
албан ёсор илэрхийлж, Элчин сайд Т.Накагава хэлэхдээ： 41Японы 
Засгийн газар БНМАУ-тай дипломат харилцаа тогтоох хүсэ/ктэй байна. 
Тэгэхдээ тус хоёр орны хооронд дайны байдал байгааг^/й учир уг 
асуудлыг хөндөхгүй байх, иймээс дайны төлбөр буюу түүнийг орлож 
болох эиийн засгийн хамтын ажиллагааны асуудал баиж болохгүй гэсэн 
үндсэн дээр яридцах нь зүйтэй гэж үзэж байна. Японы та/1ын хүлээн 
авч болохуиц эдийн засаг, техникийн хамтын ажиллагааны талаар 
Монголын талын сана/тыг сонсоход бэлэн байна. Дээрх нөхнөлийг 
Монголын тал хүлээн авбал Япон улс Монго/ггой дипломат харилцаа 
тогтооход бэлэн байна гэжээ.

1969 оны зургадугаар сарын 16-ны өдөр Эдчин сайд 
Н ./Тувсанчүлтэм Японы Элчин сайд Т.Накагаватай уулзаж Японы 
Засгийн газрын дээрх саналд хариу өгсөн байна. Үүнд：

-Монгол, Японы хооронд дайны байдал байгаагуй гэдог нь бодиг 
байдалд нийцэхгүй байна. Дайнаас учирсан хохирлын тх/хай асуу/шыг 
манай улс Японы талд тавих бүрэн эрхтэй. 1эвч танай Засгийн газрын 
саналыг харгалзан үзэх үндсэн дээр хоёр орны хооронд дипломат 
харилцаа тогтоох асууддаар хоёр Засгийн газрын эрх бүхий 
төлөөлөгчид ойрын үед уулзан ярилцаж болох юм гэж манай Засгийн 
газар үзэж байна12 гэжээ.

Манай улсын энэ саналыг Японы тал нарийн судалж үзсэн нь 
мэдээж юм. 1969 оны наймдугаар сарын 20-нд Э/тчин сайд Г.Накагава 
Монгол Улсын э/1чин сайд Н .Лувсанчүлтэмгэй уулзаж “Японы тал Монгол 
улсын нэгэн адил хоёр орны хооронд найрсаг харилиааг аль болох 
түргэн хугацаанд тогтоохыг эрмэлзэж байна. Танай манай баримталж 
байгаа бодлого нэлээд ойролцоо болсон боловч санал нийлэхгүй зүйл 
байна. Япон Монголын хооронд дайны баидал байгаагүй гэдэг бодлогөо 
Японы тал хэвээр баримталж байна. Үүнээс үндэслэн манай хоёр орны 
хооронд дайны төлбөрийн асуудал байж болохгүй гэж Японы тал үзэж 
байна. Монгол улсыг Япон улс албан ёсоор хүлээн зөвшөөрсөн гэ烈 

манай Засгийн газар үздэг. Одоогоор манай хоёр улсын хоорошс 
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дипломат харилпаа тогтоогүй авч эдийн засаг. техникиин талаар 
дипломат хари/шаатай орны нэгэн адил хари/шаатай байхыг хүсээд 
зогсохгүй харилнаагаа цаашид хөгжүулэх эрмэлзлэлтэй баина.

Мөн манай Засгиин газар Монголтой НҮБ-ын хэмжээнд болон 
зэвсэг хураах хороонд хамгран ажиллах хүсэлтэй байна гаггииг Засгийн 
газрынхаа даалгавраар мэдэгдэж байна^13 гэжээ.

1969 оны до/шугаар сарын 10-16-нд Японы нам, Парламентын 
гишүүдиин хэсэг манай оронд айлчилж, Монгол ардын хувьсга/хын 48 
жилийн ойд оролнсон нь хоёр орны хооронд дишюмат харилцаа 
тоггооход тодорхой түлхэц үзүүлсэн юм. Төлөөлөгчдиин бүрэ/шэхүүнд 
Японы Парламентын гишүүд /Тиберал Ардчилсан Намаас сонгогдсон 
Ямагүчи Тошио, Каиураги Тэщю, Комэй намаас сонгогдсон Хиросава 
Наоки, Соииалист намаас сонгогдсон Ига Садамори, Чиба Ёшио 
Арлчилсан Социалист намаас сонгогдсон Ёшида Юкихиса, монголч 
эрдэмтэн Танака Канухико нар оро/шжээ.14 Төлөөлөгч/шйг БНМАУ- 
ын Сайд нарын Зөвлөлиин дарга Ю.Цэдэнбал до/шугаар сарын 13-нд 
өөрсдийнх нь хүсэлтээр хүлээн авч уулзан хоёр орны харитшааны 
асуудлаар санал со/шлижээ. Энэ уулзалтдээр Ю.Цэдэнбал： "Хоёр улсын 
хооронд /итломат харилиаа тогтоох нь чухал гэж бид үзэж байна. Ийм 
харилнаа тогтооход Монголын Засгийн газар бэлж байна. Японы олон 
ниитийн зуггэтж, сонины газрын төлөөлөгчид энэ тухай манай саналыг 
нэг бус удаа асуусан. Хари/тан бие биеэ хүндэтгэх, эрх тэгш баих, нэг 
нэгийхээ дотоод хэрэгт үл оротшох зарчмын үндсэн дээр Японтой 
дипломат хари/шаа тоггооход манай Засгийн газар бэлэн байна.

...Дайны төлбөрийн асуудлыг дипломат харилнаа тогтоосоны 
дараа шийдвэрлэж болох юм. Ший/ввэрлэх ч хэрэгтэй юмм хэмээн 
МЭДЭГ71ЖЭЭ.

Парламентын гишүүдийн Монгол улсад хийсэн энэ айлчлалын 
талаар Японы хэвлэл, мэдээ/шийн хэрэгслээр өргөн мэдээлж байв. Энэ 
айлчлал Японы ард түмний лунд манай улстаи /мпломат харилиаа 
тоггоох идэвхийг өргөжүүлж, манаи улсын нэр хүнд олон улсын тавцанд 
дээшлэхэд чухал нөлөө үзүүлсэн юм.

Парламенгын гишүуд нугаггаа очоод Ерөнхии саид Сато. ГЯЯ- 
ны саид Аиичи нартаи уулзан айлчла/шн үр дүнгээ илтгэсэн бөгөөд 
1972 онд Монгол Японы хооронд дипломат харилцаа тоггооход эдгээр 
гишуүдиин хүчин зүтгэл, идэвхтэй оролцоо ихээхэн тус дөхөм болсон 
билээ.

1970 оны наймдугаар сард БНМАУ-ын Сайд нарын Зөвлөлийн 
орлогч дарга Д.Гомбожав тэргүүгэй Монгол улсын Засгийн газрын 
төлөөлөгчид Японы Засгийн газрын урилгаар Япон улсад айлчилж 
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дэлхийн ЭКСПО-70 үзэсгэлэнд оролцсон билээ. Төлөөлөгчид 
нажзщтаар сарын 15-нд Японы ГЯЯ-ны сайд Айичи х^пээн ;авч уулзан 
хоёр орны харилцааг хөгжүүпэх хусэдтэй байгаагаа илэрхи^лж ^Би ч 
мөн хоёр орны харидцааг хөгжүүлэх ас^уллыг сонирхож байна. 
Хүмү^сииг солилцох, элиин засаг, соёлын хамтын ажишгагааг хөгжүүиэх 
нь чухал юм. БНМАУ, Японы харилцааг хэвийн болгох явдгшд зөвхөн 
дайны төлбөрийн асуудал саад болж 6айнаЭТ13 гэжээ. Монголын 
төлөөлөгчдийн тэргүүн Д.Гомбожав дайны төлбөрийн асуудгшг 
харютиааг хэвийн болгох асдопалтай холбож ярих шаардл агагүй гэж 
үзэж буй тухайгаа өгүүлээд дайны төлбөрийн асуудлыг дипломат 
харилцаа тогтоосны дараа ямар нэгэн хэлбэрээр пишкэж батно хэмээн 
санапаа илэрхийлжээ.

Дээрх айлчлалын хариуд манай Засгиин газар Японы Засгийн 
газар, Парламент, олон ниитийн нөлөө бүхий хүмү^сийг оролпуулсан 
Япон улсын Засгийн газрын сайн санааны төлөөлөгчдийг албан ёсоор 
урьсан юм. Энэ урилгыг японы тал талархан хупээн авч, 1971 оны 
до/ш^гаар сарын 29-нд Япон улсын Засгийн газрын албан ёсны 
төлөөлөгчид энэ онд Монголд айлчлал хиих гэж байгаа т^хай Киодо 
Цүшин агентиаг мэдээлсэн юм.

1971 оны есдүгээр сарын 10-15-нд Японы Парламентын 
зөвлөхүуиийн танхимын гишүүн, Парламент дахь Либерал Ардчилсан 
Намын бүагийн ахлагч Накашима Шигэки тэргүүг»! Япон упсин Засгиин 
газрын сайн санааны төлөөлөгчид Монгол улсад анх 卯аа албан ёсоор 
аи/шилсан юм.16 Төлөөлөгчдийн бүрэлдэхүүнд Японы ГЯЯ ны Азийн 
хэгггсийн ажилтан Сакияма Кисабуро, ГЯЯ-ны Азийн хэлтсийн зөвлөх 
Накаэ Ёос^кэ, Гонконгод(эдгаа Япон упсын Ерөнхий консулын газрын 
ажиотан Ханада Марохито, Москвад Япоты ЭСЯ^йл нэгаүгээр 
нарийн бичгийн дарга Нишида Кащжи нар оролпжээ. Төлоөлөгчдииг 
БНМАУ-ын Саид нарын Зөвлөлийн нэгдугээр орлогч дарга С.Лувсан, 
ЕЯЯ-ны сайа Рйнчин нар х\төэн авч даван хоёр орны хооронд липломат 
харилиаа тогтоох асууддаар санал солилшкээ. Энэ айлч/нал монгол, 
японы харилцааг хэвийн болгох, яриа хэлэлиээг ypannziy^iaxan чухал 
алхам болсон юм. БНМАУ-ын ГЯЯ-ны саид Ринчин хоёр орны 
харилнааг хэвийн болгох талаар манаи улсын баримталж ирсэн баир 
суурийг таилбарлаж, ^Монгол Япон улсын хари/шааг хэвлйн болгох, 
хоёр орны хооронд дипломат харилиаа тоггоох асуужгаар манай 
Засгийн газар өөриин баримталж байдаг чиг шугамыг аль 50-аад оноос 
эхлэн танай талд мэдэгдэж байсан билээ.

БНМАУ-ын Засгиин газар, Монгол Японы хооронд хэвийн 
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харилцаа, дипломат харилцаа тогтооход саад болох ямар нэг асуудал 
байхгүй гэж үздэг.

Монгол, Япон хоёр нь хэдийгээр нийгмийн өөр өөр 
баигуулалтай ч гэсэн энх тайвнаар зэрэшэн орших зарчмын үндсэн 
дээр хоёр орны хооронд хэвийн харипцаа тогтоож болох юм. Манай 
хоёр орны хооронд хэвийн харилцаа тогтоох нь хоёр орны ард түмний 
эрх ашигт нийцэхээр барахгүи Ази болон даян дэлхийн энх тайвныг 
бэхжүүлэх хэрэгт тус нэмэр болох юм гэж бодож байна. Японы Засгийн 
газар мөн ийм хүсэл эрмэлзлэлтэй байгаа байх гэж үзэж байна.

Хэрэв хоёр орны хооронд хэвийн харилиаа, дипломат 
харилцаа тогтвол бусад салбарын харидцаа өргөжих юм. Одоо манай 
хоёр орны хооронд худалдааны харилцаа байгаа боловч дипломат 
харилцаа тогтоовол цаашдаа бүх талын харилцаа өргөжих болов уу 
гэж бодож байна.

Дипломат харилцаа тогтоох асуудлыг аль болох ойрын 
хугацаанд шийдвэрлэвэл хоёр орны ард түмний эрх ашигт нийцэх юм 
гэж үзэж байна.

...Бидний бодож байгаагаар хоёр орны хооронд хэвийн 
харилцаа, дипломат харилиаа тогтооход дайны төлбөриин асуудал саад 
болох ёсгүй гэж үзэж байна.

Энэ нь хоёр өөр асуудал юм. Дайны төлбөрийн асуудлыг бид 
болж өнгөрсөн зүйлийг зөв зохицуулан шийдвэрлэх асуудал гэж үзэж 
байна. Дипломат харилцаа тогтоох нь хоёр орны харилцааг иаашид 
хэвийн болгож өргөтгөх асуудал гэж үзэж байна. Иймээс дайны 
төлбөрийн тухай асуу/шыг хоёр орны хоорондын харилцаанд ямар 
нэгэн болзол болгон ярих нь хэрэггүи юм шиг бидэнд бодогдоно.

Хэрэв манай хоёр орны хооронд хэвийн харилцаа тогтож 
дипломат харилцаатай болбол тэрхүү дайны өр төлбөрийн тухай 
асуу/иыг зохих хэлбэрээр хоёр тал тохиролцож болох юм17 хэмээн 
тайлбарласан юм.

Японы Засгийн газрын сайн санааны төлөөлөгчид манай оронд 
байхдаа Улаанбаатар, Дархан хотод үйлдвэр, соёл, боловсролын 
байгууллага, түүх дурсгалын газрууд, манай улсын хөдөө аж ахуйн 
байдалтай танилцаж, Улаанбаатарт хэвлэлийн бага хурал хийлгэсэн 
юм. Төлөөлөгчдийн айлчлалын тухай товч мэдээ “Үнзн" сонины 
есдүгззр сарын 11, 12, 14, 15-ны дугааруудад нийтлэгджээ.

Монгол улсын ГЯЯ-ны хэлтсийн дарга П. Цэрэнцоодол, Гадаад 
худалдааны Яамны ажилтан Ц.ГЪлсанжав нар 1971 оны арваннэг/хүгээр 
сарын 5-13-нд Японы ГЯЯ-ны урилгаар Япон улсад айлчилжээ. Тэд 
Японы ГЯЯ-ны орлогч сайд Хогэн, Азийн газрын дарга Сунобэ нар 
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болон Японы Парламентын гишүуд Э.Танака, К.Шоожи, Х.ЯмадатИкэдат 
Ёшида нарын зэрэг улс төрчидтэи уу/важ яри/шжээ. Тэдгээр нөлөө бүхий 
улс төрчид монго/тын төлөөлөгчшггэй баидлыг ярилцаад Монготггой 
/мпломат харилцаа тогтоох талаар манай Засгийн газраас нааштай 
тийдвэр гаргахад нөлөөлнө18 гэдгээ хэлсэн баина. Үнэхээр 1эд Ерөнхии 
сайд Сатотай уутваж Японы Засгийн газрын ший/шэрийг 阿）авчлууосан 
юм.

Японы Гадаад Яамны ажилтан Сакияма Кисабуро манай улсын 
төлөөлөгчдииг үдэж өгөхдөө арваннэгдүгээр сарын 13-ны өдрийн 
"Емиүри1, "Токио шинбүн71 хоёр сониныг П.Цэрэнноодо/ш егсөн байна.

Тэдгээр сонинд Япон монголын харилиааны талаар Японы 
Засгийн газрын хандаагыг илэрхиилсэн өгүүллийг ниитэлс^эн баижээ. 
“ЕмиүррГ сонинд ^Монго/тгой дипломат хари/шаа тогтоох Засгийн 
газрын үнэн бодолм гарчигтаи өгүүлэлд "Японы Засгийн газрын тэргүүн, 
БНМАУ-ын Засгийн газартаи /мпломат хари/тааг албан ёсэор тогтоох 
талаар наапггай шийдвэр гаргах гэж баигаагаа арваннэпп/гээр сарын 
11-ний өдөр тодорхой бо/тов. ГЯЯ-ны үзэж байгаа нь Япон улс Монгол 
улсгай /илпломат харилцаа тогтооход ямар нэгэн саад тотгор нэгэнт 
үгүй, гагцхүү чухам хздийд тоггоох вэ гэдэг хугаиааг улс терийн талаар 
бодож шиидвэрлэх асуудал ү/щээд баинам19 гэжээ.

Мөн иТокио шинбүнт, сонинд "Монголтой дипломат хари/таа 
тогтоох тийшт, гэсэн гарчиггай өгүүлэ/ш "Хоёр саад арилав”，иГЯЯ-ны 
албан тушаа/пны тийдвэр”，с1Лаашдын зори/ггоо тодорхсйлов^ гэсэн 
давхар гарчигуудтайгаар "Япон ба БНМАУ-ын дипломат харилиаа 
тогтоох асуудлыг наапггаигаар авч хэлэлиэв гэсэн санааг ГЯЯ-ны 
албан тушаалтан 11-р сарын 12-нд тодорхойлов...

Монгол, Японы хооронд дипломат харилиаа тоггооход Тайвань 
ба БНХАУ-ын асуудал саад болж байсан юм. Тайвань НҮБ-eiac хөөгдөж, 
Монгол улс БНХАУ хоёр Элчин сайдаа солилцож харилиаа нь сайжрах 
төлөвтэй болов. Ийм учраас Монго/ггой дипломат харилиаа тогтооход 
урьд тохиолдож байсан саад тотгор арилах тиишээ хандаж Монго/ггой 
/мпломат хари/шаа тогтоох нөхнөл бүрэ/шэв гэсэн дүгнэ/ггийг Японы 
ГЯЯ-ны албан тушаалтан нар бататгаж байна”20 гэжээ.

Японы Засгийн газар тухайн үед БНХА5Лтаи диплоьгат хариттаа 
тогтоох явда/ш гол анхаарлаа хандуу/тж байсан бөгөөд 70-аад оны 
эхэн үед Хятад Америкийн харилцаа түргэн хурдаитайгаар саижирч, 
АНУ-ын ерөнхийлөгч Никсон БНХАУ-д айлчилсан, БНМА?ЛБНХАУ-ын 
хари/таанд нааштай хандлагууд гарч эхэлсэн. ЗХУ-ын 1"ЯЯ-ны саид 
А.А.Громыко 1972 оны эхээр Япон улсад албан ёсны айлчлалтхийсэн 
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зэрэг yzic төрийн үйл явдлууд болон Монгол улстаи албан ёсны дипломат 
харидцаа тогтооход Ерөнхии сайд Сато-zi нөлөө/тж чадсан Японы нөлөө 
бүхий улс төрч/1ийн үйл ажиллагаа нь Японы Засгийн газрын бо/шыг 
өөрчилж БНХАЬ^аас өмнө Монгол улстаи дипломат хари/шаа тогтооход 
хүргэсэн ажээ.

Москвад суугаа Монгол улсын Элчин сайд Н .Пувсанчүлтэм, 
Япон улсын элчин сайд Нийзэки нар хоёр Засгийн газрыг төлөөлөн 
хэлэлцээ хийж, Японы тал дайны төлбөр гэдэг нэрээр бус, хамтын 
ажиллагааны хэлбэрээр Монголд зохих хэмжээний хөрөнгө өгөхийг 
мэдэгдсэн юм. Хоёр тал уг хэлэлцээгээр тохиролцоонд хүрч Япон улстай 
дайны бай/шыг таслан зогсоох тухаи МАХН-ын Төв Хорооны %с төрийн 
Товчооны нууц тогтоол, БНМАУ-ын APIX-ын Тэргүүлэпщийн зарлиг 1972 
оны xoepziyraap сарын 11-нд гарчээ. Энэ тухаи иАрдын тер” сэтгүүтщ 
Дайны байдлыг таслан зогсоов" гарчигтай мэдээнд нийтэлснээр 
иМонголын ард тумний эрх чөлөө, тусгаар тоггнотш байнга заналхийлж, 
БНМАУ-д удаа дараа халдан довтолж баисан Японы түрэмгийлэгчдийг 
бут ниргэх, Алс Дорнодод энх тайван байдал тогтоох ариун уйл хэрэгт 
тус дөхөм үзүүлэх эрхэм зорилгоор БНМАУ-аас милитарист Япон улсад 
шударга дайн зарласан тухай тунхаг бичгийг БНМАУ-ын Бага Хурал, 
Сайд нарын Зөвлөлөөс 1945 оны наймдугаар сарын 10-нд гаргасан 
билээ.

Нийгэм-yzic төрийн өөр байгууламж бүхий улс гүрэнтэй энх 
тайвнаар зэрэгцэн орших зарчмын үндсэн дээр найрсаг харилцаа 
тогтоон хөгжүүлэхэд чиглэсэн БНМАУ-ын гадаад бодаогын чиг шугамыг 
удирдлага болгон БНМАУ-ын Ардын Их Хурлын Тэргүүлэгчдийн 1972 
оны xoepziyraap сарын 11-ний өдрийн зарлигаар БНМАУ, Япон улсын 
хооронд байсан дайны байдлыг тасдан зогсоов5521 гэжээ.

Ингээд хоёр тал БНМАУ, Япон улсын хооронд дипломат 
харилцаа тогтоосон тухай албан мэдээг хоёрдугаар сарын 19-нд 
Москвагийн цагаар өглөө 9 цагт нэгэн зэрэг албан ёсоор зарлан, 
хэвлэ/ш нийлэхээр тогтсон билээ.

“Үнзн” сонинд нийтлэгдсэн иБНМАУ, Япон улсын хооронд 
дипломат харилцаа тогтоосон тухай хамтарсан албан мэдээ,5-нд 
иБНМАУ, Япон улсын хооронд дипломат харилцаа тогтоож, Элчин 
сайдын хэмжээнд дипломат төлөөлөгчид солилцохоор БНМАУ-ын 
Засгийн газар, Япон улсын Засгийн газар ший/хвэрлэв.

БНМАУ, Япон улсын хооронд дипломат харилцаа тогтоосон 
нь хоёр орны эдийн засаг, соёлын хамтын ажи/шагааг хөгжуүлэхэд тус 
дөхөм үзүүтшэ гэдэгт итгэж байгаагаа хоёр тал илэрхийлэвп 22 гэжээ. 



ОЛОН УЛСЫН ХАРИЛЦАА 15

Энэ хамтарсан албан мэдээ Японд Дейли "ЕмиүррГ (1972,2.22.), 
“Майничи”(1922.2.23), 44Санкэй пшнбүн” (1972.2.19) сонинуудад 
нийтлэгджээ.

БНМАУ, Япон улсын хооронд дипломат харилцаа тогтоосноо 
нотолж БНМАУ-аас Онц бөгөөд Бүрэн эрхт Элчин сайд 
Н. Лувсанчүлтэм, Япон улсын Онц бөгөөд Бүрэн эрхт Элчин сайд 
К.Нийзэки нарын нот солилцох ёслол 1972 оны xoepziyraap сарын 
24-ний өдрийн 11 цагт Москва хотноо Япон улсын Этшин сак(дын Яаман 
дээр болжээ. Энэ ёслолд манаи талаас Москвад суугаа ЭСЯ-ны зөвлөх 
Б.Дашцэрэн, нэгдүгээр нариин бичгийн дарга Ч.Хунжеш, атташе 
Б.Нацагдорж, МОНЦАМЭ-гийн сурвалжлагч Э.Түмэнжаргал нар 
Японы талаас элчин зөвхөн Т.Хасэгава, зөвлөх К.Чиба, нэгдүгээр 
нарийн бичгийн дарга К.Нишида, атташе Х.Үэда нар бай/шжээ. Еслол 
дээр японы сурвалжлагч гэрэл зурагчин, кино оператор 20 шахам хүн 
баив. Энэ едрийг хоёр орны хооронд дипломат хари/таа тогтоосон 
өдөр гэж тооцохоор тогтжээ.23 Ийнхүү Монгол, Япон хоёр улсын 
дипломатчдын нөр их зүггэл хөдө/илөрийн үр дүнд хоёр улсын хооронд 
дипломат хари/шаа тогтсон түүхтэй. Монгол, Японы хооронд дипломат 
харилцаа тогтож, хоёр орны харилцаа хэвийн болсон нь мо]нгол японы 
ард түмний эрх ашигт бүрнээ нийнэж, хоёр орны бүх талын харилцаа, 
хамтын ажиллагаа өргөжин гүнзгиирэх саихан боломжийг нээж өгсөн 
юм.

Хоёр тал эхний удаад Москвад суугаа Элчин сайд нараа 
хавсран ажитшах Э/тчин сайдаар томилохоор тогтож, манай Элчин 
сайд Н.Лувсанчү/ггэм 1972 оны зургадугаар сард Японы эзэн хаанд 
итгэмжлэх жуух бичгээ гардуулж, Японы э/1чин саид К.Нга^зэки 1972 
оны наймдугаар сард БНМАЬ^ын Ардын Их Хурлын Тэргүүлэгч/гийн 
даргад итгэмжлэх жуух бичгээ барьснаар хоёр орны хари/шааны ноо 
шинэ үе эхэлсэн юм.
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